
Zač. bohoslužby: „Ty jsi Bůh, který mne vidí!“ (Gn 16,13) 

Gn 16,1 – 6         Gn 16,7 – 15          J 1,29 – 34 

      Vylosované biblické heslo pro tento rok 2023, které zaznělo 

na začátku bohoslužby, je z 1. knihy Bible Genesis z příběhu o 

Abrahamově  manželce  Sáře  a  o  její  služebné  –  egyptské 

otrokyni Hagar. Slyšeli jsme ze 16. kapitoly celý příběh. Ta slova 

vyznání  „Ty  jsi  Bůh,  který  mne  vidí!“  neříká  praotec  víry 

Abraham  ani  jeho  žena  Sára;  říká  to  Hagar  –  pohanka, 

Egypťanka! Život v Abrahamově rodině ji zřejmě ovlivnil jejich 

monoteistickým náboženstvím. Ale stejně je to úžasné vyznání 

ženy původně pohanky. 

Hagar prchá od své paní Sáry, která je tvrdá a zlá, protože žárlí 

na  Hagařino  těhotenství  (i  když  to  sama  vymyslela). 

Ponižovaná Hagar je nyní opuštěná (ani pán rodiny Abraham, 

otec jejího dítěte, se jí nezastal!), cítí se jen využitá a zneužitá, 

je na pokraji svých sil, služka, otrokyně, náhradní matka! Ale 

právě ji Hospodin vidí a mluví k ní. Ujišťuje ji, že On se jí zastane 

a pomůže. 

Boží posel se Hagary zeptal: „Odkud jsi přišla a kam jdeš?“ Ptá 

se  jí  na  minulost  a  budoucnost.  Ona  věděla,  odkud  jde, 

minulost  znala.  Odpověděla:  „Prchám  od  své  paní  Sáraje.“ 

Avšak  na  otázku  „kam  jdeš?“  neodpověděla,  neznala  svou 

budoucnost, pochybovala, že ji vůbec nějaká budoucnost čeká. 

Byla ztracená a vysílená na poušti. Neměla kam jít. Můžeme se 

domnívat  /podle  cesty  do  Šúru/,  že  mířila  na  západ  nebo 

jihozápad  do  své  vlasti  –  do  Egypta.  Ale  nikdo  tam na  ni  už 

nečekal…. 



     Dovolte  mi  aktualizaci:  Kdyby  se  nás  Hospodin  zeptal: 

Odkud jsi přišel /přišla/ a kam jdeš? – co bychom odpověděli? 

Podobně jako Hagar víme o své minulosti, o své životní cestě, 

která je za námi. Známe vrcholy – zdary, úspěchy, chvíle štěstí; 

známe  i  své  pády,  prohry,  bolesti,  zklamání.  Ale  víme,  kam 

jdeme?  Co  nás  v novém  období  čeká?  Každý  z nás  máme 

nějaké plány, představy, touhy, sny. Ale nevíme, jak dopadnou. 

Do nového, neznámého času, který nemáme v rukou, nám zní 

Hagařino vyznání: Ty jsi Bůh, který mne vidí. Ty jsi Bůh, který je 

se mnou i ve chvílích zlých, těžkých. Smíme se spolehnout, že 

nám náš Pán pomůže nalézt řešení, když si nevíme rady jako 

Hagar. Ovšem jeho pomoc se nemusí vždy shodovat s našimi 

představami.  Egypťanku  Hagar  také  Boží  posel  nepřenesl 

zázrakem do její vlasti, neumetl jí cestičku, neusnadnil jí život. 

Poslal ji zpět do problematických vztahů Abrahamovy rodiny, 

do místa jejího ponížení. Hagar se učí pokoře. Možná bychom 

i my chtěli po Bohu zázrak, chtěli bychom to mít na své životní 

cestě snazší, pohodlnější. Ale  to nejde. Bůh  je s námi a dává 

nám  sílu,  i  když  nás  vrací  do  naší  rodiny,  kde  není  vždycky 

všechno  ideální,  vrací  nás  do  náročné  práce,  navrací  nás  do 

našeho malého  sborového  společenství,  do  naší  nedokonalé 

církve, vrací nás do světa plného problémů, zla a násilí. Tady je 

tvé místo, tady se snaž, pracuj a pomáhej, říká nám Hospodin. 

Já jsem tvůj Bůh, který tě vidí a neopustí tě. 

Amen.                                               /Jindřiška Buttová, Krč 15. 1. 2023/ 


